

Der Bubnoffschüler Dr. Rudolf Kaufmann (1909 – 1941?), eine notwendige Erinnerung*

In remembrance of Dr. Rudolf Kaufmann (1909 – 1941?), a student of S. von Bubnoff

THOMAS KAEMMEL (Berlin)

Key words: Trilobite, Olenus, gradualism, holocaust, Lithuania, history of geology

Kurzfassung

Der vielversprechende deutsche Geologe und Paläontologe Rudolf Kaufmann wurde Opfer des nationalsozialistischen Rassismus. Er wurde in Litauen von deutschen Soldaten ermordet. Grundlegende Leistungen erzielte er auf dem Gebiet der Trilobitenpaläontologie. Er arbeitete erfolgreich zur Strukturgeologie von Graniten und war unter den ersten, die quantitativ Geschiebemergel untersuchten, um die Lithostratigraphie des litauischen Quartärs zu klären.

Abstract

In Rudolf Kaufmann paleontology and geology lost one of its most promising students by the National Socialist racism. German soldiers murdered him in Lithuania. He will be best remembered by his fundamental research on the evolutionary paleontology of trilobites. Kaufmann has successfully worked on structural geology of granites and was among the first to study quantitatively the relation between till lithology and Quaternary stratigraphy in Lithuania.

* Vortrag gehalten im Kolloquium der Leibniz-Sozietät der Wissenschaften zu Berlin e. V. „Probleme der Geologie“ am 09.11.2007 in Berlin im Neuen Stadthaus